
7. PROBLEME D E A R T Ă A ACTORULUI 

♦ DINA COCEA 

Actorii noştri parcurg acum un proces de amplificare a conştiinţei profesionale. 
Li se cere să nu se mulţumească doar cu ceea ce sînt, doar cu farmecul şi cu înzestrarea 
lor nativă. Un exemplu dc conştiinţă profesională noua cste, de pildă, Dinică. Noi ştim 
cum a intrat el în şcoală, ce ţeapăn era, cît a trebuit să lucreze pentru ca să poată merge 
mai departe. Dar nu toţi actorii, de toate vîrstele, sînt dispuşi la un asemenea efort. 
De pilda, Dunea pare destul de satisfăcut cu sine însuşi, deşi nici condiţia lui fizică, 
nici dicţiunea nu sînt pe mâsura talentului lui. De altfel, în ceea ce priveşte expresia 
corporală şi vocală defectuoasă, s-ar putea da multe exemple... în Institut s-au facut 
lucruri foarte bune, dar trebuie să recunoaştem că mai sînt încă multe de făcut. Nume-
roşi absolvenţi pleacă din şcoală cu defecte, chiar în ceea ce priveşte studiul lor de bază; 
cei mai mulţi nu sînt destul de antrenaţi în ceea ce priveste expresivitatea plastică, ţinuta, 
valorificarea costumelor etc. Este încă o problemă de studiat. 

♦ OCTAVIAN COTESCU 

îl admir foarte mult pe Esrig pentru ceea ce izbuteşte el să creeze în jurul său, 
ca preocupare şi efort de desăvîrşire a actorului. întotdeauna îl voi stima pentru metodele 
sale de lucru, pentru tenacitatea cu care transformă materialul actoricesc, îl înnobilează. 
S-ar putea întîmpla ca el să pună în scenă un spectacol în care să nu reuşească, sau cu 
a cărui concepţie să nu fiu de acord. S-ar putea întîmpla ca, uneori, eforturile sale să nu 
mă convingă, atunci cînd antrenamentul apare pe scenă doar ca antrenament, nu ca 
rezultat topit în sensul de ansamblu, nu ca senzaţie de viaţă, idee trăită. Cu toate aces-
tea, în timp şi de la montare la montare, Esrig depune o muncă deosebit de importantă 
pentru omogenizarea unei echipe de calitate superioară. 

Din cîştigurile acestei stagiuni cred că trebuie să cităm tocmai acele spectacole 
care au izbutit să apropie actori de înzestrări deosebite şi să creeze, cu ajutorul lor, 
sentimentul unităţii, al înterpretării organice şi armonioase de colectiv. Mă gîndesc în 
primul rînd la Troilus si Cresida, la Clipe de viaţă şi la spectacolul Caragiale-Ionescu de 
la Teatrul Mic, reprezentaţii în care este clar că punctul de vedere al regizorului a 
fost insuşit de interpreţi, a cîştigat adeziunea lor, a devenit pe scenâ un fapt viu, puter-
nic, trăit colectiv. In felul acesta, ceea ce a solicitat regizorul actorilor s-a realizat nu 
numai ca succes al unui spectacol izolat, dar şi ca treaptă importantă în dezvoltarea 
unui colectiv de factură nouă. 

♦ GYORGY HARAG 

Vedem prea rar, în ultima vreme, actori mari în roluri mari. Or, teatru nu există 
fără măiestrie actoricească, iar tinerii, oricît de înzestraţi, nu au încă greutatea, densi-
tatea de joc, bogăţia sufletească şi forţa expresivă a actorului în plină maturitate. In 
ceea ce-i priveşte pe tineri, sînt trei probleme de rezolvat. Prima este aceea a deficienţe-
lor tehnice. Mulţi părăsesc Institutul cu grave greşeli de dicţiune — precipitare în debi-
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